
  ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PL/2023/13 EL PLE 

 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 28 de setembre de 2023 

Durada Des de les 9.00 fins a les 15.35 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per VICENTE ROIG TUR 

Secretària MARÍA DOMINGO GARCÍA 

Interventor JUAN JOSÉ PRATS MARÍ  

 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i cognoms Hi assisteix

***5933** Araceli Colomar Costilla sí

***6013** Cristina Ribas Ribas sí

***5771** Esteban Marí Torres no

***5145** Felicia Bocu Cus sí

***4871** Juan Francisco Ribas Vidal sí

***4827** Josep Antoni Prats Serra sí

***4514** Josep Guasch Roig sí

***4111** Juan Cardona Tur sí

***5010** Maria Catalina Serra Sala sí

***5638** Maria Isabel Castellar Carayol sí

***5497** María José Ríos Mora sí

***4817** María Nieves Bonet Ribas sí
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***6616** María Presentación Ortiz Far sí

***4059** María Ángeles Marí Suñer sí

***5691** Mónica Fernández Campos sí

***5680** Pilar Ribas Torres sí

***6167** Raquel Ripoll Ramon sí

***4414** Vicente Juan Torres Ribas sí

***5530** Vicente Roig Tur sí

***5461** Vicent Ribas Marí sí

***5325** Vicent Xavier Roselló Ribas sí

Excuses d’assistència presentades:
1. Esteban Marí Torres: motius personals

La Sra. María Presentación Ortiz Far s’incorpora a la sessió en el punt 4t.

ORDRE DEL DIA

A) Part resolutiva
1. Declaració institucional de suport a tots els afectats pel terratrèmol al Marroc.
2. Declaració institucional de suport als damnificats per les inundacions a Líbia.
3. Aprovació de les actes de les sessions anteriors (acta del Ple de 27 de juliol i  acta del 

Ple de 31 d’agost).
4. Expedient 10532/2023. Expedient de modificació del pressupost núm. 09/2023 en la 

modalitat de suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de tresoreria.
5. Expedient 10108/2023. Revisió de la retribució del servei de recollida de residus, 

neteja viària, neteja del litoral i altres, de 2023.
6. Expedient 9692/2023. Aprovació del Pla intern d’igualtat entre dones i homes de 

l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.
7. Expedient 9664/2023. Modificació parcial de l’article 7 del Reglament del  Consell de 

Participació Infantil i Juvenil de Sant Josep.
8. Expedient 9991/2023. Felicitació pública, creu al mèrit policial (distintiu verd) i 

atorgament de diplomes per jubilació de funcionaris a diferents agents de la Policia 
Local.

9. Moció presentada per escrit pel PP per la igualtat de tots els espanyols.
10. Moció presentada per escrit pel PP contra la tramitació d’una Llei d’amnistia. 

11.Moció presentada per escrit pel PSOE, sobre l’enfortiment de l’etapa 0 a 3 anys a 
Eivissa.

12.Moció presentada per escrit  pel  PSOE, per instar el  Govern balear a convocar de 
manera  urgent  la  comissió  de  seguiment  del  protocol d’actuacions referents als 
apartaments Don Pepe.

13.Moció presentada per escrit pel PSOE, per donar visibilitat a l’esport femení al 
municipi, així com per promoure la igualtat en tots els àmbits de l’esport municipal.

14.Moció presentada per escrit pel PSOE, per a millorar la comunicació, l’atenció i la 
prevenció de la conducta suïcida en el nostre municipi.

15.Moció presentada per escrit per VOX, en què sol·licita la posada en marxa d’una 
escola taller.

16.Moció presentada per escrit per ARA EIVISSA perquè s’augmenti la presència de la 
Policia Local que regula el trànsit en els centres educatius. C
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17.Moció  presentada per escrit per UNIDES PODEM, en relació amb les polítiques 
d’habitatge. 

B) Activitat de control
18. Expedient 10649/2023. Informe de compliment dels terminis de pagament   establits a 

la Llei 15/2018, 2n trimestre de 2023.
19. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia.
20. Moció de control presentada per escrit pel PSOE per conèixer les ajudes que hagi 

prestat  l’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  a  les  persones  que conformen 
l’assentament il·legal a la zona de Can Raspalls.

21. Moció de control presentada per escrit per UNIDES PODEM en relació amb la 
problemàtica de Cala d’Hort.

C) Precs i preguntes
22.Precs i preguntes

Una vegada verificada per la secretària la constitució vàlida de l’òrgan, el president obri 
la sessió i es delibera sobre els assumptes inclosos a l’ordre del dia.

 

A) PART RESOLUTIVA 

 

Per unanimitat de tots els grups polítics, PP, PSOE, VOX, ARA EIVISSA i UNIDES 
PODEM, s’acorden les següents declaracions institucionals: 

1. Declaració institucional de suport a tots els afectats pel terratrèmol al Marroc

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Solidaritat i afecte a la població marroquina i als residents al nostre país.

La Junta de Portaveus de la FEMP ha aprovat per unanimitat, en la reunió celebrada 
en el  dia  d’avui,  una “Declaració  de suport  a tots  els  afectats  pel  terratrèmol  del 
Marroc” en la qual es trasllada el suport i solidaritat a tota la població marroquina, 
extensiva  als  residents  al  nostre  país,  i  en  la  qual  s’indica  que  “la  FEMP,  en 
representació dels governs locals espanyols, des del primer moment es va posar a la 
disposició  de  les  entitats  locals  marroquines,  a  través  de  l’associació  que  les 
representa, amb l’objectiu de facilitar els mitjans que requerissin”.

Aquesta Declaració, que es reprodueix a continuació, ha estat enviada a totes les 
entitats locals, i els indica, també, algunes vies de col·laboració obertes en aquest 
moment, i que són les següents:

―Les autoritats marroquines han obert un fons econòmic especial  per a la gestió 
dels efectes del sisme i han habilitat un compte bancari específic per a això, al qual 
es pot accedir a través d’aquest enllaç: https://www.bkam.ma/actualites/2023/faites-
vos-dons-au-fonds-special.

―La Federació Internacional de la Creu Roja (IFRC) va llançar, el 12 de setembre, 
una crida d’emergència per un valor de 100 milions de francs suïssos per a ampliar 
les activitats de socors de la Mitja Lluna Roja Marroquina.
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―A través del fons de solidaritat internacional que Ciutats i  Governs Locals Units 
(CGLU) ha disposat a aquest efecte.

―A través de les ONG espanyoles que operen en el terreny i que es poden consultar 
a la pàgina de la Coordinadora.

DECLARACIÓ  DE SUPORT  A  TOTS ELS AFECTATS  PEL  TERRATRÈMOL AL 
MARROC

El passat 8 de setembre el Marroc va sofrir un devastador terratrèmol d’una magnitud 
de 6,8 graus a l’escala Richter, que va afectar principalment el sud del país i que va 
deixar milers de morts i ferits, així com importantíssims danys materials.

Espanya va ser el primer país a oferir la col·laboració al Regne del Marroc, i el primer 
al qual es va dirigir el país veí en demanda d’ajuda i cooperació. De fet, el mateix 
dissabte varen començar a enviar-se recursos. Destaca un contingent de la UME, 
així  com un equip de Bombers Units  Sense Fronteres compost per professionals 
voluntaris de tot el país. Al mateix temps, durant el cap de setmana es varen activar 
les xarxes d’ajuda, amb destacada presència de l’àmbit local.

La FEMP, en representació dels governs locals espanyols, i també des del primer 
moment, es va posar a la disposició de les entitats locals marroquines, a través de 
l’associació que les representa, amb l’objectiu de facilitar els mitjans que requerissin, 
a més de traslladar tot el nostre afecte i sentiment per les víctimes mortals, els ferits, i 
la població afectada.

Paral·lelament,  la Federació Espanyola de Municipis i Províncies va oferir  tots els 
seus  mitjans  a  l’AECID  (Agència  Espanyola  de  Cooperació  Internacional  per  al 
Desenvolupament)  a  fi  de  participar  en  els  grups  de  treball  i  de  cooperació  i 
possibilitar  una  resposta  ràpida  i  eficaç  a  la  situació  d’emergència  (al  costat  de 
comunitats  autònomes  i  ONG  humanitàries)  en  els  quals  tenguérem  un  paper 
destacat per la nostra capacitat per a portar la informació a tot el territori del nostre 
país,  a través de les entitats locals,  així  com impulsar  la  implicació en les crides 
d’ajuda  que  es  puguin  anar  produint  en  els  ajuntaments,  diputacions,  consells  i 
capítols.

A  més,  i  com en anteriors  catàstrofes,  l’Ajuntament  de  Sant  Josep de sa Talaia 
acorda la següent Declaració institucional:

1. Traslladam tota la nostra solidaritat i afecte a la població marroquina, i a totes les 
persones que s’hagin vist afectades pel sisme, i la feim extensiva als residents en el 
nostre país.

2.  Ens  sumam  a  les  iniciatives  d’ajuda  a  la  població  per  a  pal·liar  les  terribles 
conseqüències del terratrèmol.

3. Ens posam a la disposició del Govern d’Espanya, amb tots els nostres mitjans, per 
a col·laborar en qualsevol tipus d’actuació humanitària, en el marc dels mecanismes 
d’ajuda activats.

4. Que tots els grups municipals que representam aquest Ajuntament traslladam el 
nostre condol, afecte i solidaritat a totes les víctimes i les seues famílies, així com a 
tota la comunitat d’origen marroquí i libanès, residents en el municipi, a la comunitat 
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autònoma i a la resta de l’Estat espanyol.

5.  Que  l’Ajuntament  de  Sant  Josep  expressa  el  compromís  i  solidaritat  amb les 
persones  afectades  i  es  compromet  a  contribuir  a  través  del  Fons  Pitiús  de 
Cooperació si així ens ho demanden.

6.  Que  tots  els  grups  municipals  que  representa  aquest  Ajuntament  mostram  el 
nostre  respecte  i  agraïment  a  tot  el  personal  que  realitza  tasques  d’ajuda 
humanitària, a les entitats i organitzacions governamentals i no governamentals que 
s’han traslladat  per ajudar les persones damnificades,  i  als cossos de seguretat  i 
emergència de l’Estat desplaçats a les zones pel seu treball en les tasques de rescat.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=1

 

2. Declaració institucional de suport als damnificats per les inundacions a Líbia

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia trasllada la seua solidaritat als afectats per 
les catastròfiques inundacions.

La FEMP ha aprovat una declaració en suport als damnificats per les inundacions a 
Líbia. Mitjançant aquesta declaració, la Federació ha traslladat la seua solidaritat als 
afectats  per  les  catastròfiques  inundacions  que  han  causat  milers  de  morts  i 
desapareguts, així com importants danys materials.

Així mateix, s’ha manifestat la voluntat de col·laboració en l’àmbit de les actuacions 
que  determini  l’Agència  Espanyola  de  Cooperació  Internacional  per  al 
Desenvolupament, AECID.

DECLARACIÓ DE SUPORT DE L’AJUNTAMENT DE SANT JOSEP DE SA TALAIA 
ALS DAMNIFICATS PER LES INUNDACIONS A LÍBIA

La  Federació  Espanyola  de Municipis  i  Províncies,  FEMP,  en  representació  dels 
governs  locals  espanyols,  manifesta  el  seu suport  i  solidaritat  amb les  persones 
afectades per les terribles inundacions sofrides a Líbia a causa del cicló Daniel.

Les notícies rebudes que, a cinc dies del pas del cicló, xifren en mes d’11.000 els 
morts, més de 10.000 els desapareguts i al voltant de 30.000 els desplaçats, mostren 
una catàstrofe humanitària a la qual no és possible ser aliè.

Per això, la Federació ha manifestat la seua voluntat de col·laborar en tot el que sigui 
possible amb els afectats i, novament, ha manifestat a l’AECID (Agència Espanyola 
de  Cooperació  Internacional  per  al  Desenvolupament)  la  seua  plena  disposició  a 
participar i donar suport a les iniciatives que s’adoptin, així com a difondre entre els 
governs locals espanyols les diferents vies i possibilitats de col·laboració per a ajudar 
la població afectada.

Amb l’emissió d’aquesta Declaració institucional, manifestam:

1.- La solidaritat de l’Ajuntament amb les famílies de les persones ferides, mortes i 
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desaparegudes, amb els supervivents, amb els qui han sofrit la pèrdua de les llars i 
estris i, en general, amb tots aquells que s’hi han vist afectats d’alguna manera.

2.- La intenció d’unir-se a les iniciatives destinades a prestar ajuda a la població en 
aquesta difícil etapa de dol i reconstrucció després de les inundacions.

3.-  La  posada  a  la  disposició  del  Govern  d’Espanya  dels  mitjans  disponibles  a 
l’Ajuntament, així com de la seua capacitat d’interlocució, comunicació i implicació en 
la tasca de fer costat a la població de Líbia en moments tan dramàtics.

4.- Que tots els grups municipals que representam aquest Ajuntament, traslladam el 
nostre condol, afecte i solidaritat a totes les víctimes i les seues famílies, així com a 
tota la comunitat d’origen marroquí i  libanès,  residents en el  municipi,  a la nostra 
comunitat autònoma i a la resta de l’Estat espanyol.

5.- Que l’Ajuntament de Sant Josep expressa el seu compromís i solidaritat amb les 
persones  afectades  i  es  compromet  a  contribuir  a  través  del  Fons  Pitiús  de 
Cooperació, si així ens ho demanden.

6.-  Que tots  els  grups municipals  que representa  aquest  Ajuntament  mostram el 
nostre  respecte  i  agraïment  a  tot  el  personal  que  realitza  tasques  d’ajuda 
humanitària, a les entitats i organitzacions governamentals i no governamentals que 
s’han traslladat  per ajudar les persones damnificades,  i  als cossos de seguretat  i 
emergència de l’Estat desplaçats a les zones pel seu treball en les tasques de rescat.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=2

 

3. Aprovació de les actes de les sessions anteriors (acta del Ple de 27 de juliol i 
acta del Ple de 31 d’agost)

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Acta del Ple ordinari de 27 de juliol de 2023

No havent manifestat els regidors ni regidores assistents cap objecció ni rectificació a 
la redacció de l’acta de la sessió ordinària de 27 de juliol de 2023, l’alcalde la declara 
aprovada.
 
Acta del Ple ordinari de 31 d’agost de 2023
 
No havent manifestat els regidors ni regidores assistents cap objecció ni rectificació a 
la redacció de l’acta de la sessió ordinària de 31 d’agost de 2023, l’alcalde la declara 
aprovada.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=3

 

4. Expedient 10532/2023. Expedient de modificació del pressupost núm. 09/2023 
en la modalitat de suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid 
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de tresoreria

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 13, en contra: 0, abstencions: 7, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 13 vots a favor (9 del PP, 2 de VOX, 1 d’ARA 
EIVISSA i  1 d’UNIDES PODEM) i  7 abstencions del PSOE, és a dir,  per majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:  

PRIMER. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 09/2023 del 
pressupost en vigor, en la modalitat de suplement de crèdit, finançat amb càrrec al 
romanent de tresoreria resultant de la liquidació de l’exercici anterior, com segueix a 
continuació:
 
Suplement en aplicacions de despeses
 

Aplicació Descripció
Crèdits 

definitius 
vigents

Suplement 
de crèdit

Crèdits

finals

Progr. econòmica        

 1623  22721
Servei de tracta-
ment/eliminació 
de residus 

2.826.635,22 € 638.585,88 € 3.465.221,10 €

    TOTAL 2.826.635,22 € 638.585,88 € 3.465.221,10 €
Aquesta modificació es finança amb càrrec al  romanent de tresoreria de l’exercici 
anterior, en els següents termes:
 
Suplements en concepte d’ingressos
 

Aplicació: 
econòmica Descripció Euros

Cap. Art. Conc.

8 870 87000 Romanent líquid de tresoreria  638.585,88 €

      TOTAL D’INGRESSOS 638.585,88 €
 
A  més,  queda  acreditat  el  compliment  dels  requisits  que  estableix  l’article  37.2, 
apartats  a i  b del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril,  pel qual es desenvolupa el 
capítol primer del títol sisè de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les 
hisendes locals, en matèria de pressupostos, que són els següents:
 
a) El caràcter específic i determinat de la despesa a realitzar i la impossibilitat de 
demorar-la a exercicis posteriors.
b) La insuficiència del saldo de crèdit no compromès en la partida corresponent, que 
ha de verificar-se en el nivell en què estigui establerta la vinculació jurídica. 
 
SEGON. Exposar aquest expedient al públic mitjançant anunci inserit en el  Butlletí 
Oficial de les Illes Balears, pel termini de quinze dies, durant els quals els interessats 
poden examinar-ho i presentar reclamacions davant el Ple. L’expedient es considera 
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definitivament  aprovat  si  durant  el  citat  termini  no  s’haguessin  presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposa del termini d’un mes per resoldre-les.

En el debat hi han intervengut l’alcalde, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=4

 

5.  Expedient  10108/2023.  Revisió  de  la  retribució  del  servei  de  recollida  de 
residus, neteja viària, neteja del litoral i altres, de 2023

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 20 vots a favor (9 del PP, 7 del PSOE, 2 de VOX, 
1  d’ARA EIVISSA i  1  d’UNIDES PODEM),  és a  dir,  per  unanimitat  dels  regidors 
assistents, s’ACORDA:  

PRIMER.- Fixar la retribució revisada per a l’any 2023, de conformitat amb l’estudi 
econòmic presentat, en la quantitat de 6.824.349,60 €, IVA inclòs al 10%, a preus de 
maig de 2023.
 
SEGON.- Comunicar aquest acord al contractista, a fi que facturi la quantitat mensual 
global de 568.695,80 €, IVA inclòs al 10%, a partir del proper mes d’octubre de 2023 i 
aboni a l’Ajuntament de Sant Josep la quantitat de 130.139,60 €, IVA inclòs al 10% 
(26.027,92 € x 5 mesos), corresponents a la diferència a favor de l’Ajuntament pels 
mesos de maig a setembre de 2023.
 
En el debat hi han intervengut l’alcalde, del PP; el Sr. Roselló, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=5

 

6. Expedient 9692/2023. Aprovació del Pla intern d’igualtat entre dones i homes 
de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 18, en contra: 0, abstencions: 2, absents: 0

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Acció Social.

Amb l’objectiu de donar compliment a les accions aprovades en el II Pla municipal de 
gènere de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.
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Sotmesa la proposta a votació, per 18 vots a favor (9 del PP, 7 del PSOE, 1 d’ARA 
EIVISSA i  1  d’UNIDES  PODEM)  i  2  abstencions  de  VOX,  és  a  dir,  per  majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:

Aprovar el Pla intern d’igualtat entre dones i homes de l’Ajuntament de Sant Josep de 
sa Talaia.

En el debat hi han intervengut la Sra. Serra, del PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; 
la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández, 
d’UNIDES PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=6
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7.  Expedient  9664/2023.  Modificació  parcial  de  l’article  7  del  Reglament  del 
Consell de Participació Infantil i Juvenil de Sant Josep

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Acció Social.  
Sotmesa la proposta a votació, per 20 vots a favor (9 del PP, 7 del PSOE, 2 de VOX, 
1  d’ARA EIVISSA i  1  d’UNIDES PODEM),  és a  dir,  per  unanimitat  dels  regidors 
assistents, s’ACORDA:  

Aprovar inicialment la modificació parcial de l’article 7 del Reglament del Consell de 
Participació Infantil i Juvenil de Sant Josep.

On diu: “La vicepresidència: el regidor o regidora de l’àrea d’Educació.”
 
Es canvia la redacció per la següent:
 
“La vicepresidència:  el regidor o regidora que tengui les competències d’infància i 
adolescència.”  
 
Que es sotmeti a informació pública mitjançant anunci en el BOIB, tauler d’anuncis i 
web de l’Ajuntament per un període mínim de trenta dies per formular reclamacions, 
objeccions i observacions, de conformitat amb el que disposa l’article 102 de la Llei 
20/2006.  Si  no  es  presentàs  cap  reclamació  o  suggeriment,  l’acord  inicialment 
adoptat  s’ha  d’entendre  definitivament  aprovat  sense  necessitat  d’un  nou  acord 
exprés.

En el debat hi han intervengut la Sra. Serra, del PP; la Sra. Ortiz, del PSOE; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=7

 8.  Expedient  9991/2023.  Felicitació  pública,  Creu  al  Mèrit  Policial  (Distintiu 
Verd) i atorgament de diplomes per jubilació de funcionaris a diferents agents 
de la Policia Local

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

Vista la proposta que consta a l’expedient i que ha estat dictaminada per la Comissió 
Informativa d’Economia, Sectors Productius i Especial de Comptes.

Sotmesa la proposta a votació, per 20 vots a favor (9 del PP, 7 del PSOE, 2 de VOX, 
1  d’ARA EIVISSA i  1  d’UNIDES PODEM),  és a  dir,  per  unanimitat  dels  regidors 
assistents, s’ACORDA:  
 
PRIMER- Atorgar la Condecoració de la Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Verd i 
felicitacions de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, pels actes que es relaten, 
als següents agents de la Policia Local d’aquest Ajuntament i persona civil:
 
Proposta 1: felicitació pública de l’Ajuntament a:
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·         Sr. Jesús Ramón Herrera Olivencia, amb DNI 41446122-F, agent de la Policia 
Local
 
1. Motiu: l’actitud d’activa vigilància de l’agent va facultar que, durant el seu servei i 
en horari nocturn, l’agent detectàs una furgoneta sospitosa a criteri seu, li cridà l’alto 
mitjançant l’activació dels sistemes lluminosos del vehicle. Que el vehicle interpel·lat 
deté la marxa i en baixen dos homes que emprenen la fugida a peu. Que l’agent, que 
es trobava desenvolupant servei unipersonal, va inspeccionar el vehicle detengut i 
comissà  10.000  litres  de  combustible  d’alt  octanatge  destinat  al  proveïment 
d’embarcacions  destinades  al  tràfic  de  drogues  a  gran  escala,  cosa  que  facultà 
posteriors recerques.
 
·         El ciutadà Sr. Carlos Marí Cabrera, amb DNI 41456530-L
 
2. Motiu: el ciutadà es trobava en un restaurant del municipi, quan es va adonar que 
un altre dels clients de l’establiment s’estava asfixiant per ennuegada. El Sr. Carlos 
Marí  després  de  valorar  la  situació  i  sense  dubtar,  va  realitzar  la  maniobra  de 
Heimlich i alliberà les vies aèries de la persona, cosa que va permetre el retorn de 
l’activitat respiratòria. El coneixement de maniobres dirigides a salvaguardar la vida 
d’altres  persones  és  una  acció  altruista  i  cívica  que  mereix  ser  reconeguda  i 
premiada, més enllà que el veritable premi per al Sr. Marí rau a saber que pot haver 
salvat la vida d’una persona.
 
Proposta 2: Creu al Mèrit Policial amb Distintiu Verd als següents agents:
 
·         Sr. Carlos Juan Grivé Cardona, amb DNI 46951203-S
 
1. Motiu: intervenció en amenaça de suïcidi. L’agent, després de valorar la situació 
sobre la base de la informació recopilada de les diferents fonts intervinents (vesins, 
familiars, personal sanitari), decideix enfonsar la porta principal de l’habitatge, situada 
en un segon pis, i accedir a l’habitació de la persona malalta, que es troba en un 
repeu de la façana de l’edifici i transmet la voluntat de llançar-se al buit. L’agent, al 
descuit,  agafa  i  assegura la  persona  i  en  faculta  el  posterior  tractament  sanitari. 
Existeix vídeo de la intervenció.
 
·         Sr. Juan José Cardona Carrillo, amb DNI 41457382-C, i Sr. Javier Gabaldón 
Riera, amb DNI 414616414-C
 

2. Motiu: intervenció en la qual es detenen dos homes que traslladaven en un vehicle 
la víctima d’un segrest. Aquesta víctima havia aconseguit  deixar una nota en una 
gasolinera i  traslladar la informació a les diferents forces i  cossos de seguretat,  i 
s’organitza un dispositiu de cerca. Els agents localitzen en ruta el vehicle i coordinen 
la detenció amb components de la Guàrdia Civil. Els agents aconsegueixen detenir el 
vehicle, assegurar els autors del segrest i alliberar la víctima. Els autors del segrest, 
amb  nombrosos  antecedents  penals,  portaven  en  el  vehicle  elements  destinats 
presumptament a la tortura de la víctima, com estisores, brides, alicates i salfumant.
 
·         Sr. Jesús González Perez, amb DNI 46956608-S
 

3. Motiu:  es desitja  valorar  i  premiar l’especialització  de l’agent  ressenyat  en una 
matèria pròpia de les ciències forenses tan rellevant com les falsedats documentals, 
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que ha facultat la intervenció de l’agent en nombroses diligències i la imputació d’un 
nombre important de persones per portar i fer ús de documents personals falsificats, 
així com de vehicles mancats d’autorització per a la circulació a Espanya. Aquestes 
intervencions han facultat la millora de la seguretat ciutadana, la seguretat viària i 
l’adequació  de  la  situació  administrativa  d’un  nombre  important  de  vehicles 
procedents de l’estranger.
 
·         Sr. José Antonio Granados Tornero, amb DNI 41460998-W
 

4. Motiu: la gestió de les xarxes socials d’aquest cos des de l’any 2017, cosa que el 
porta a la catalogació com a Policia 2.0. Aquestes policies són les que implementen 
les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC) com un servei més cap a la 
ciutadania  i  permeten  transmetre  als  nostres  vesins  i  visitants  un  acostament  i 
intercanvi  d’informació  massiva entre  els  més de 8.000 seguidors  de les  nostres 
xarxes i dels centenars de milers de visites rebudes. La Policia 2.0 no sols faculta la 
transmissió massiva d’informació d’interès i l’acostament al ciutadà, sinó que també 
té per  objecte  dignificar  la  labor  policial  i  donar  a conèixer  amb notícies  i  dades 
estadístiques quin tipus de servei s’ofereix al  ciutadà, motiu pel qual  es valora la 
proposta.
 
(La  comissió  valora  que,  atès  que  el  sol·licitant  i  interessat  actualment  ocupa  el 
càrrec de cap del cos, s’estima oportú que la valoració de la sol·licitud sigui duta a 
terme per l’alcalde, art. 137 del Reglament marc, i sotmesa com la resta de propostes 
al Ple Municipal per a la valoració.)
 
Proposta 3: atorgament de diplomes per jubilació de funcionaris en el servei de la 
Policia Local.
·         Sr. Enrique Herrera Olivencia, amb DNI 41442813-X
·         Sr. José Ribas Marí, amb DNI 41442230-W
·         Sr. Vicente Tur Marí, amb DNI 41443195-R
 
SEGON. Publicar el present en el Butlletí Oficial de les Illes Balears.

En el debat hi han intervengut l’alcalde, del PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; la 
Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=8

9. Moció presentada per escrit pel PP per la igualtat de tots els espanyols

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 11, en contra: 9, abstencions: 0, absents: 0

La Sra. Bonet, del PP, defensa de manera conjunta les mocions presentades per 
escrit pel PP i que figuren a l’ordre del dia amb els núm. 9 i 10. Es vota cada punt per 
separat.

A continuació es transcriu la moció “per la igualtat de tots els espanyols”.

“Fa 45 anys els espanyols acordem una Constitució per la qual ens convertim en una nació 
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de ciutadans lliures i iguals. Va ser un acord històric, confirmat per la immensa majoria de 
la societat que buscava posar fi a tres segles de divisió i enfrontament.

Un acord fruit de l’entesa entre les dues forces polítiques majoritàries i que  també es va 
obrir al conjunt de partits polítics democràtics.

Un acord que des del seu article primer reconeixia la igualtat  com un valor suprem de 
l’ordenament  jurídic,  que  en el  seu  article  9  obligava  als  poders públics  al  fet  que les 
condicions per a la igualtat de l’individu i dels grups siguin reals i efectives i que no era 
necessari remoure els obstacles que la dificultaven.

No sols això, en l’article 14 es va establir com el primer dels drets i llibertats el que “Els 
espanyols són iguals davant la llei, sense que pugui prevaler cap discriminació per raó de 
naixement, raça, sexe, religió, opinió o qualsevol altra condició o circumstància personal o 
social”.

Per  tant,  la  igualtat  entre  els  espanyols  és  un  dels  principis  que  informen  el nostre 
ordenament democràtic i uns dels pilars sobre els quals s’assenteixi la nostra convivència.

Una  igualtat  dels  espanyols  independentment  d’on  visquin  pel  que  aquest principi  ve 
complementat amb el de solidaritat, tal com recull l’article 138 quan s’afirma que “L’Estat 
garanteix  la  realització  efectiva  del  principi  de solidaritat consagrat en l’article 2 de la 
Constitució, vetllant per l’establiment d’un equilibri econòmic, adequat i just entre les 
diverses parts del territori

espanyol, i atenent en particular les circumstàncies del fet insular” i rebutjant  que  les 
diferències entre els Estatuts de les diferents Comunitats Autònomes poguessin implicar 
privilegis econòmics o socials.

Al llarg del desenvolupament del nostre procés autonòmic els diferents territoris han anat 
convergint en uns nivells d’autogovern que ha fet d’Espanya un model de descentralització. 
Un procés que ha permès que el nostre país sigui un modern Estat social i de Dret, gràcies 
a la tasca que exerceixen totes les institucions de l’Estat, tant el Govern central com de les 
Comunitats Autònomes, els Ajuntaments, les diputacions, els *consells i capítols insulars, i 
les institucions forals.

A més, al llarg d’aquestes dècades, el Tribunal Constitucional ha estat el garant que la 
legislació, i, de manera singular, els Estatuts d’Autonomia, s’emmarquessin sempre d’acord 
amb les previsions de la nostra Carta Magna.

Aquest desenvolupament polític, jurídic i administratiu s’ha vist enriquit amb la nostra 
participació a la Unió Europea, un model de solidaritat entre pobles i territoris.

Tot aquest bagatge es veu amenaçat avui per projectes que busquen trencar la igualtat i 
solidaritat entre els espanyols, així com per propostes de mutació constitucional  que 
promouen consagrar la desigualtat i el privilegi entre territoris i ciutadans. Una desigualtat 
que es veu accentuada en el  dia  a dia dels espanyols per les tensions econòmiques, 
tecnològiques i demogràfiques. Avui, a Espanya, la igualtat està més amenaçada que mai.

Per tot això, és necessari afrontar amb decisió qüestionis que divideixen als territoris com 
és el referent a l’aigua, els reptes d’un Estat  de benestar davant una realitat social en 
profunda transformació i la necessitat de consolidar els fonaments de la nostra economia. A 
més,  la  regeneració institucional  i  aconseguir  un  nou  pacte  territorial  que  entre  altres 
qüestions completi el que es preveu en la Constitució suposen objectius inajornables.

Al llarg d’aquestes més de quatre dècades els dos principals partits vam saber arribar a 
acords per a afrontar els diferents desafiaments i reptes, des dels  d’índole social i 
econòmica a través dels Pactes de la Moncloa, el terrorisme a través del Pacte per les 
Llibertats, la violència masclista a través del Pacte contra violència de gènere i el 
desafiament secessionista de 2017a través de l’aplicació de l’article 155. Junts hem fet a 
Espanya  protagonista a la Unió Europea i hem  assumit nombrosos compromisos 
internacionals.

Ens trobem davant un nou desafiament històric en el qual una minoria populista i radical 
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pretén imposar la ruptura de la igualtat entre els espanyols i, per a això, es beneficia de la 
falta de capacitat d’arribar a un gran acord nacional per part dels dos partits majoritaris.

Una vegada més els espanyols hem de donar el millor de nosaltres mateixos. Igual que va 
succeir en 1978, amb generositat i altura de mires, els partits majoritaris hem de posar les 
bases  de la  nostra  convivència  i  afrontar  les amenaces que  tenim com a nació  per  a 
continuar construint una societat moderna, avançada i plural.

El que és de tots s’ha de decidir entre tots i no es pot sotmetre els fonaments del consens 
constitucional al capritx d’unes minories per influents que puguin resultar en beneficiar-se 
d’una conjuntura parlamentària determinada.

És necessari buscar un gran acord que consolidi tot l’avançat en aquests 45 anys, blindi la 
igualtat dels espanyols i afronti els principals reptes que tenim en aquesta tercera dècada 
del segle XXI.

Per tot això, el Grup Partit Popular a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, presenta les 
següents:

PROPOSTES D’ACORD

1. Reconeixem que Espanya és una nació  de ciutadans lliures i  iguals  en drets i 
obligacions.

2. Rebutgem  qualsevol  projecte  que  tracti  de  trencar  la  igualtat  o  de reconèixer 
privilegis a ciutadans o territoris en qualsevol part d’Espanya i que atempti al que 
es disposa per la Constitució espanyola.

3. Proposem un gran acord nacional que afronti els principals desafiaments que 
tenim: la regeneració institucional, l’Estat de Benestar, els fonaments de la nostra 
economia, un pacte per les famílies, un pacte per l’aigua i un pacte territorial

4. Urgim al Govern al fet que proposi un model de finançament Autonòmic que 
garanteixi els principis d’igualtat i solidaritat i que sigui fruit de l’acord entre tots. 
Rebutgem qualsevol privilegi unilateral al marge de l’acord entre totes les CCAA.

5. Reclamem al Govern que garanteixi un marc de finançament d’Ajuntaments, 
Diputacions i Capítols basat en la suficiència, la solidaritat i l’equitat.

6. Donar trasllat d’aquests acords a Presidència del Govern, a la Vicepresidència 
primera i Ministeri d’Afers Econòmics i Transformació Digital, a la Vicepresidència 
segona i ministeri de Treball i Economia Social, al ministeri de Política Territorial, i 
als portaveus parlamentaris en el Congrés i el Senat; així com a la Junta de Govern 
de la FEMP.”

Sotmesa la proposta a votació, per 11 vots a favor (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots en  
contra (7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), és a dir, per majoria 
absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:

1.     Reconeixem que Espanya és una nació de ciutadans lliures i iguals en drets i 
obligacions.

2.     Rebutjam qualsevol projecte que tracti de trencar la igualtat o de reconèixer 
privilegis a ciutadans o territoris en qualsevol part d’Espanya i que atempti contra el 
que es disposa a la Constitució espanyola.

3.     Proposam un gran acord nacional que afronti els principals desafiaments que 
tenim: la regeneració institucional, l’estat del benestar, els fonaments de la nostra 
economia, un pacte per les famílies, un pacte per l’aigua i un pacte territorial.
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4.     Urgim el Govern que proposi un model de finançament autonòmic que garanteixi 
els  principis  d’igualtat  i  solidaritat  i  que sigui  fruit  de  l’acord  entre tots.  Rebutjam 
qualsevol privilegi unilateral al marge de l’acord entre totes les CA.

5.     Reclamam al  Govern que garanteixi  un marc de finançament d’ajuntaments, 
diputacions i capítols basat en la suficiència, la solidaritat i l’equitat.

6.     Donar  trasllat  d’aquests  acords  a  la  Presidència  del  Govern,  a  la 
Vicepresidència Primera i Ministeri d’Afers Econòmics i Transformació Digital, a la 
Vicepresidència  segona  i  Ministeri  de  Treball  i  Economia  Social,  al  Ministeri  de 
Política Territorial, i als portaveus parlamentaris en el Congrés i el Senat, així com a 
la Junta de Govern de la FEMP.

En el debat hi han intervengut la Sra. Bonet, del PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; 
la  Sra.  Colomar,  de  VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA  EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández, 
d’UNIDES PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=9

 

10. Moció presentada per escrit pel PP contra la tramitació d’una llei d’amnistia

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 11, en contra: 9, abstencions: 0, absents: 0

Vista la moció presentada per escrit pel PP i que a continuació es transcriu:

“El 15 d’octubre de 1977 el Congrés dels Diputats va aprovar la Llei d’Amnistia que va 
seguir  el  principi  de  reconciliació  nacional  que  va  guiar  la  nostra Transició a la 
democràcia. L’amnistia era una demanda social i una necessària i imprescindible 
impugnació de l’ordenament jurídic de la dictadura. Va ser un dels instruments amb els 
quals es va posar punt final a la repressió que va sofrir una part de la societat espanyola i 
un dels grans acords que van consolidar el nostre camí a la democràcia.

Durant la tramitació de la Constitució de 1978 es va debatre la qüestió de l’amnistia, ja 
que es van presentar dues esmenes perquè les Corts Generals poguessin tenir aquesta 
competència. Les esmenes van ser rebutjades i, per contra, es va aprovar l’article 62 que 
prohibeix indults generals. És a dir, el perdó -que sí que existeix en el nostre ordenament i 
que està regulat en la Llei de l’Indult-, ha de ser sempre individualitzat i mai amb caràcter 
general.

En una democràcia europea consolidada, com és l’espanyola de 2023, una amnistia, a 
més, atempta contra alguns dels principis bàsics de l’Estat de Dret com són l’exclusivitat 
del poder judicial per a jutjar i fer executar el jutjat, la igualtat en l’aplicació de la llei i la 
seguretat  jurídica. Ni el legislador ni  el poder executiu poden arrogar-se la facultat de 
declarar immune a un grup de persones, esborrar els seus delictes i fins i tot evitar que 
siguin jutjats com qualsevol altre ciutadà. Tot això a més mentre que tant el Tribunal de 
Justícia de la UE com el Tribunal Europeu de Drets Humans tenen pendent 
resolucions referides a la qüestió, sobre la qual es planteja la possible amnistia i  que 
afecten a Espanya.

En 2017 es va produir un intent d’insurrecció per part dels poders públics de Catalunya 
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contra l’ordre Constitucional. La reacció de l’Estat de Dret va ser l’aplicació de l’article 155 
de la Constitució i la posada en marxa dels instruments penals contra els seus impulsors.

El Tribunal Suprem va condemnar als seus principals líders a penes d’entre 9 i 13 anys 
per sedició i malversació. Alguns dels seus principals responsables van fugir a l’estranger. 
Des de llavors tracten d’evitar l’acció dels Tribunals espanyols i europeus. No va ser l’únic 
que ho va fer. El passat 5 de setembre Puigdemont va condicionar la governabilitat 
d’Espanya a, entre altres qüestions, l’aprovació d’una Llei d’Amnistia que afavoreixi, entre 
altres, als encausats pel referèndum il·legal de 2017, a vegades per fets d’una violència 
extrema.

No és la primera vegada que es planteja aquesta qüestió. Ja en 2021 es va registrar una 
iniciativa d’aquestes característiques en el Congrés i els Lletrats van emetre un informe 
contundent contrari a la seua tramitació. A més, tant Pedro Sánchez com ministres del seu 
Govern, Juan Carlos *Campo, Fernando *Grande *Marlaska i Carmen Calvo, entre molts 
altres dirigents socialistes, van afirmar en el passat la inconstitucionalitat d’una possible 
amnistia.

Els fets jurídics segueixen igual, però han canviat les circumstàncies polítiques. Pedro 
Sánchez, en un intent desesperat per conservar la Presidència del Govern, s’ha obert al 
fet que es pugui tramitar una Proposició de Llei. A més de suposar una inconstitucionalitat 
flagrant, de nou es pretén utilitzar una drecera per a evitar els controls de legalitat del 
CGPJ, la Fiscalia i el Consell d’Estat.

El preu de la presidència no seria només exculpar centenars de delictes sinó des legitimar 
l’Estat de Dret i blanquejar i considerar la legitimitat de la sedició que es va dur a terme. 
En definitiva, un inassolible preu polític per a qualsevol governant decent i que la falta de 
rebuig explícit  i  contundent per part del  Govern està causant una profunda commoció 
social.

Per tot això, el Grup Popular a l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, presenta les 
següents:

PROPOSTES D’ACORD

1.  Rebutja qualsevol tipus d’amnistia o indult generalitzat per a qualsevol grup de 
ciutadans, qualsevol que sigui el seu delicte.

2. Considera que l’imperi de la llei és l’expressió de la voluntat popular, tal com estableix 
el preàmbul de la Constitució, i compromet a tots els poders per al seu compliment.

3.  Anima als dos partits majoritaris  a buscar acords d’Estat  que evitin que la societat 
espanyola es vegi sotmesa a les condicions il·legals de partits independentistes.

4. Donar trasllat d’aquests acords a Presidència del Govern, a la Vicepresidència primera i 
Ministeri d’Afers Econòmics i Transformació Digital, a la Vicepresidència segona i ministeri 
de Treball  i  Economia  Social,  al  ministeri  de  Política  Territorial,  i  als portaveus 
parlamentaris en el Congrés i el Senat; així a la Junta de Govern de la FEMP.”

Sotmesa la  proposta a votació,  per  11 vots a favor  (9 del  PP i  2  de VOX) i  9  
abstencions (7 del PSOE, 1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM), és a dir, per 
majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA:  
 
1.     Rebutjar qualsevol tipus d’amnistia o indult generalitzat per a qualsevol grup de 
ciutadans, qualsevol que sigui el seu delicte.
2.     Considerar que l’imperi de la llei és l’expressió de la voluntat popular, tal com 
estableix  el  preàmbul  de la  Constitució,  i  compromet  tots  els  poders per  al  seu 
compliment.
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3.     Animar  els  dos partits majoritaris  a buscar acords d’Estat  que evitin que la 
societat  espanyola  es  vegi  sotmesa  a  les  condicions  il·legals  de  partits 
independentistes.
4.     Donar  trasllat  d’aquests  acords  a  la  Presidència  del  Govern,  a  la 
Vicepresidència Primera i Ministeri d’Afers Econòmics i Transformació Digital, a la 
Vicepresidència  Segona  i  Ministeri  de  Treball  i  Economia  Social,  al  Ministeri  de 
Política Territorial, i als portaveus parlamentaris en el Congrés i el Senat, així com a 
la Junta de Govern de la FEMP.

Aquesta moció s’ha tractat conjuntament amb la moció que figura en el punt anterior 
(9 de l’ordre del dia).

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=10
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11. Moció presentada per escrit pel PSOE sobre l’enfortiment de l’etapa 0 a 3 
anys a Eivissa

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0

Vista la moció presentada per escrit pel PSOE, que a continuació es transcriu:

“Des  del  Grup  Municipal  Socialista  de  l’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  volem 
destacar la necessitat imperant d’enfortir l’educació de la primera infància, específicament 
en el grup d’edat de 0 a 3 anys.

L’educació dels infants en els seus primers anys de vida juga un paper de vital importància 
en la formació del seu desenvolupament integral, establint les bases per a un futur ple de 
possibilitats i oportunitats. Els avenços científics i acadèmics han recolzat consistentment la 
idea que la inversió en l’educació primerenca no sols impacta positivament en el creixement 
individual dels infants, sinó que també té un efecte transformador en la societat en el seu 
conjunt.

L’informe d ‘UNICEF, La garantia del dret a l’educació a l’etapa 0-3 estableix: “L’educació, 
en l’etapa 0-3 anys, com a element de compensació de les desigualtats socials” en el qual 
s’argumenta, a partir dels resultats procedents d’estudis internacionals, que els avantatges 
que suposa per a qualsevol nen o nena assistir a l’escola infantil des de les primeres etapes 
de  la  seua  vida  es  maximitzen  en  el  cas d’aquells  que  procedeixen  d’entorns  més 
vulnerables. Per tant, l’educació infantil es converteix en una potent eina de compensació de 
les desigualtats socials i una de les millors  inversions  per  a  garantir  la  superació  dels 
desavantatges amb les quals aquests infants arriben al context educatiu formal.

L’absència de recursos adequats i programes d’educació de qualitat en el cicle de 0 a 3 anys 
pot  tenir  efectes perjudicials  a  llarg  termini  en el  desenvolupament  cognitiu, emocional  i 
social dels infants. Això, podria contribuir a una bretxa educativa que s’amplia amb el temps, 
la qual cosa al seu torn pot perpetuar la desigualtat social i econòmica a la regió. Per tant, la 
urgent necessitat d’abordar aquesta situació no sols es basa en principis de justícia i equitat, 
sinó també en una  perspectiva d’inversió  en un futur  sostenible  i pròsper  per al  nostre 
municipi.

Des de fa una anys hi ha hagut una forta aposta per a la millora de la qualitat educativa dels 
nostres infants de 0-3 anys.

A la Comissió d’Educació del Parlament de dia 26 de febrer de 2018, en el debat de  la PNL 
16956/17 es va acordar per unanimitat instar “el Govern de les Illes Balears i  els consells 
insulars perquè, des de l’àmbit de la Conferència de Presidents, s’impulsi una comissió 
tècnica de treball que elabori un document marc sobre l’atenció educativa i assistencial dels 
infants menors de tres anys, que tengui com a principal eix vertebrador la xarxa d’escoles 
infantils i el contingut de la present resolució del Parlament de les Illes Balears”.

Dia 10 de gener de 2019 s’aprova de manera unànime el document marc encomanat: 
L’educació dels infants 0-3 i la necessària equitat .Anàlisi de la realitat a les Illes Balears. 
Consideracions i recomanacions.

Amb aquest anàlisi es fa palès la manca de places educatives (públiques i privades) per 
atendre als nostres infants i s’insta a la creació de places educatives públiques i a la creació 
de la xarxa complementària , de la qual hi formaran part centres privats amb autorització 
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educativa.

Davant la gran manca de places, coneixedors de la necessitat també de conciliació de les 
famílies  i  de  l’existència  de  centres  que  atenen  infants  regularment  sense autorització 
educativa, aquest document marc en el seu capítol III Reconversió dels centres que atenen 
regularment infants menors de 3 anys sense disposar d’autorització  de  la  Conselleria 
d’Educació exposa que per garantir el dret al bon tracte, el dret a la seguretat, el dret a la 
salut  i  el  dret  a  l’educació,  els  centres  que puguin  funcionar  sense  autorització  de 
l’Administració  educativa  han  de  reunir  unes condicions  d’instal·lacions,  d’accessibilitat 
d’equipament, de dotació de nombre i titulació de personal, ràtios, etc. I segons es diu en el 
punt 4 de la PNL 16956-17, “si han d’existir propostes de regulació d’activitats assistencials, 
[...] han de ser respectuoses amb la  distribució  de competències que estableix  l’Estatut 
d’autonomia i contemplar, per tant, que la potestat reglamentària en la matèria correspon als 
consells insulars”.

En  el  cas  del  Consell  Insular  d’Eivissa  no  s’ha  fet  el  Reglament  durant  la  legislatura 
passada.

En  aquesta  aposta  per  la  qualitat  educativa  del  0-3  anys,  els  ajuntaments  tenim  una 
importància cabdal ja que som els titulars de les escoletes públiques i donam aquests servei 
als infants i les famílies del nostre municipi.

Aquests darrers anys amb els ajuts econòmics del Govern Balear: ajuts per sosteniment de 
les aules, ajuts per alumnat NEE, ajuts per activitats per a l’enfortiment de les capacitats 
educatives de les famílies amb infants no escolaritzats (espai nadó, espai familiar...), beques 
menjador, ajuts d’escolarització, augment de professionals dels equips d’atenció primerenca 
i la gratuïtat del nivell 2-3 anys... els ajuntaments hem pogut millorar la qualitat educativa del 
servei de les nostres escoletes i, en alguns casos, ampliar l’horari de gratuïtat.

El present anunci del Govern del PP i VOX de l’extensió de la gratuïtat de l’ensenyament 0-2 
anys, recordem que actualment ja és gratuït a l’etapa de 2-3 anys, llança llum sobre unes 
certes preocupacions crítiques que mereixen la nostra atenció i acció immediata:

És necessari continuar amb la creació de places educatives per part de la Conselleria 
d’Educació  i  Universitats  i  a la vegada és imprescindible  que es continui  augmentant el 
nombre de professionals dels equips d’atenció primerenca per a atendre l’augment d’infants 
escolaritzats.

Paral·lelament és imprescindible que el Consell Insular d’Eivissa redacti i desplegui el 
Reglament dels centres d’atenció infantil per als nens i nenes de 0 a 3 anys a l’illa d’Eivissa i 
que els centres d’atenció assistencials existents s’adaptin al Reglament per tenir garanties 
d’una adequada atenció dels nostres infants que assisteixen a aquests tipus de centres.

Per  tots  aquests  motius,  el  grup  municipal  socialista  formula  la  següent 

PROPOSTA D’ACORD

1. Instar al Govern de les Illes Balears a incrementar els recursos destinats al cicle 0-

3 anys, a crear més places d’escoletes educatives i a augmentar el nombre de 
professionals dels equips d’atenció primerenca per apostar fermament per a que el cicle 0-3 
anys  tingui  un  caràcter  educatiu  com  la  resta  de  cicles i  etapes  educatives, per  tal 
d’assegurar que tots els infants de les Illes Balears tinguin accés igualitari a una educació 
de qualitat.

2. Instar al Consell Insular d’Eivissa a redactar i desplegar el Reglament dels centres 
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d’atenció infantil per a nins i nines de 0 a 3 anys per a l’illa d’Eivissa per a que els centres 
assistencials i/o guarderies puguin adaptar-se i es crei un registre d’aquest tipus de centres 
adaptats al Reglament.

3. Ampliar la gratuïtat oferta pel Govern Balear de les 4 hores d’escolarització a altres 

serveis complementaris com l’escoleta matinera i/o el menjador.

4. Posar en marxa i oferir activitats per a l’enfortiment de les capacitats educatives de 

les famílies amb infants no escolaritzats com espai, nadó, espai familiar, espai de joc, etc.”

Sotmesa a votació la proposta que diu: 
 
1.   Instar el Govern de les Illes Balears a incrementar els recursos destinats al cicle 
0-3 anys, a crear més places d’escoletes educatives i a augmentar el nombre de 
professionals dels equips d’atenció primerenca per apostar fermament perquè el cicle 
0-3 anys tengui un caràcter educatiu com la resta de cicles i etapes educatives, per 
tal d’assegurar que tots els infants de les Illes Balears tenguin accés igualitari a una 
educació de qualitat.

2.   Instar  el  Consell  Insular  d’Eivissa  a  redactar  i  desplegar  el  Reglament  dels 
centres d’atenció infantil per a infants de 0 a 3 anys per a l’illa d’Eivissa perquè els 
centres assistencials i/o guarderies puguin adaptar-s’hi i es crei un registre d’aquest 
tipus de centres adaptats al Reglament.
 

3.    Ampliar la gratuïtat oferida pel Govern balear de les quatre hores d’escolarització 
a altres serveis complementaris, com l’escoleta matinera i/o el menjador.

4. Posar en marxa i oferir activitats per a l’enfortiment de les capacitats educatives de 
les famílies amb infants no escolaritzats, com espai nadó, espai familiar, espai de joc, 
etc.

Es rebutja per 11 vots en contra (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 1 
d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut la Sra. Marí, del PSOE, la Sra. Ríos, del PP; la Sra. 
Colomar,  de VOX;  el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=11

 

12. Moció presentada per escrit pel PSOE, per instar el Govern balear a convocar 
de manera urgent la comissió de seguiment del protocol d’actuacions referents 
als apartaments Don Pepe

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0
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Vista la moció presentada per escrit pel PSOE que a continuació es transcriu:

“A la passada legislatura es va procedir a desallotjar un dels edificis anomenats “Cantos 
Rodados” més coneguts com a “Apartamentos Don Pepe”,  degut a unes deficiències a 
l’estructura  de  l’edifici  que  provocaren  el  despreniment  d’una  part  del sostre  d’un  dels 
habitatges. A rel d’això, es va crear una comissió de seguiment del Protocol d’actuacions 
referents als Apartaments Don Pepe, per tal de poder informar als vesins afectats i a les 
tres administracions que cerquen la manera de poder donar solució a aquesta 
problemàtica.

Abans de finalitzar la darrera legislatura, tots els actors intervinents signaren aquest 
Protocol d’actuacions, però a hores d’ara, no s’ha tornat a reunir ni s’ha donat cap altre 
informació al respecte per tal de saber en quin moment es troben les actuacions que s’han 
de realitzar.

Són ja distintes persones les que ens han fet saber que cap representant del nou 
Govern Balear ha rebut encara als vesins i vesines per tal de conèixer de la seua situació.

És per tot això que, des del grup munipal socialista formulam la següent

PROPOSTA D’ACORD

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta al Govern de les Illes Balears a convocar 
de manera urgent la Comissió de seguiment del Protocol d’actuacions sobre els 
Apartaments Don Pepe, per tal d’informar de l’estat  de les actuacions i  del calendari a 
seguir.”

Sotmesa a votació la proposta que diu:
 
1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern de les Illes Balears a 
convocar de manera urgent  la comissió de seguiment del protocol d’actuacions 
sobre els apartaments Don Pepe, per tal d’informar de l’estat de les actuacions i 
del calendari a seguir.
 
Es rebutja per 11 vots en contra (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 
1 d’ARA EIVSSA i 1 d’UNIDES PODEM)

En el debat hi han intervengut el Sr. Roselló, del PSOE; l’alcalde, del PP; la Sra. 
Colomar,  de VOX; el  Sr.  Prats,  d’ARA EIVISSA;  i  la  Sra.  Fernández,  d’UNIDES 
PODEM.

A les 11.50 h es fa un descans i es reprèn la sessió a les 12.15 h. 

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=12

 

13. Moció presentada per escrit pel PSOE per donar visibilitat a l’esport femení 
en el municipi, així com per promoure la igualtat en tots els àmbits de l’esport 
municipal

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
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A favor: 9, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0

Vista la moció presentada per escrit pel PSOE, que a continuació es transcriu:

“El  passat  ple  d’agost,  aquest  grup municipal  i  amb el  suport  dels  grups Ara Eivissa i 
Unides Podem, va proposar votar la urgència d’una Declaració institucional sobre els actes 
que varen succeir el passat diumenge dia 20 d’agost quan, per primera vegada a la història, 
la Selecció Espanyola Femenina de Futbol guanyava el Mundial de Futbol contra la 
Selecció Anglesa a Sydney.

Desafortunadament, també vam poder veure com el President la Federació Espanyola de 
Futbol, Luis Rubiales, va tenir un comportament totalment impropi d’un representant 
esportiu a la llotja d’autoritats on va fer gest obscens i sexistes. No content amb això, la 
nota la va posar al final del partit on les jugadores van passar a rebre a la delegació i 
Rubiales va besar de forma no consentida a la futbolista Jennifer Hermoso.

Tant l’actual Equip de Govern com el grup municipal VOX votaren en contra de la  urgència 
de pronunciar-se sobre aquests fets. És per això que considerem imprescindible presentar i 
debatre aquesta moció degut a la gravetat dels fets.

Vist que el tema, en contra de les afirmacions realitzades aquell dia per l’alcalde, no sols no 
havien acabat sinó que han derivat finalment en la dimissió del President Rubiales, en la 
denúncia per part de la fiscalia contra els actes d’aquest i en la reprovació unànime fins i tot 
de la majoria de grups al Parlament Europeu fa uns dies, sinó que han fet més visible encara 
la vergonya de tot un país davant la societat espanyola i estrangera, amb articles diaris, 
declaracions en tots els àmbits de l’esport, la cultura, la política i de la societat en general.

Sent que no es tracta només d’un tema personificat en la figura del President de la  Real 
Federació  Espanyola  de  Futbol,  sinó  en  la  visibilització  de  l’assetjament  sexual que 
pateixen les dones cada dia a aquest país, especialment en ambients encara molt 
masculinitzats com ara és el futbol, però que es pot traslladar a altres àmbits de la vida 
quotidiana, aquest grup municipal proposa la següent

PROPOSTA D’ACORD

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia promou la implantació de protocols contra 
l’assetjament per raó de sexe o la discriminació contra les dones, a tots els clubs esportius 
municipals,  especialment  als  que  reben subvencions  de  l’Ajuntament així  com als  que 
utilitzen  les  instal·lacions  municipals,  sent  els  qui  han  de transmetre aquests valors al 
nostre municipi.

2.-  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  promou  que  s’imparteixin  cursos  de 
sensibilització i formació en matèria d’igualtat perquè les persones que entrenen o tracten 
amb els nostres infants en les distintes disciplines esportives al municipi, estiguin formats i 
capacitats per tal reconèixer els possibles abusos i tinguin les eines necessàries per poder 
actuar davant aquests casos.

3.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a promoure i donar visibilitat a 
l’esport femení del municipi, per tal de fomentar la creació de figures referents al municipi 
en les quals es puguin identificar les nenes josepines a esports que encara són considerats 
com a “masculins”.

 
Sotmesa a votació la proposta que diu:
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1.-  L’Ajuntament  de Sant  Josep de sa Talaia  promou la implantació  de protocols 
contra l’assetjament per raó de sexe o la discriminació contra les dones, a tots els 
clubs esportius municipals, especialment als que reben subvencions de l’Ajuntament 
així com als que utilitzen les instal·lacions municipals, i són els qui han de transmetre 
aquests valors en el municipi.
 

2.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia promou que s’imparteixin cursos de 
sensibilització i formació en matèria d’igualtat perquè les persones que entrenen o 
tracten amb els nostres infants en les distintes disciplines esportives al municipi, 
estiguin formats i capacitats per tal de reconèixer els possibles abusos i tenguin les 
eines necessàries per poder actuar davant aquests casos.

 
3.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a promoure i donar 
visibilitat a l’esport femení del municipi, per tal de fomentar la creació de figures 
referents  al  municipi  en  les  quals  es  puguin  identificar  les  nenes  josepines  en 
esports que encara són considerats “masculins”.
 
Es rebutja per 11 vots en contra (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 
1, d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM)

En el debat hi han intervengut la Sra. Ribas Torres, del PSOE;  el Sr. Ribas Vidal, 
del PP; la Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, 
d’UNIDES PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=13

 

14. Moció presentada per escrit pel PSOE per millorar la comunicació, l’atenció 
i la prevenció de la conducta suïcida en el nostre municipi

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0

Vista la moció presentada per escrit pel PSOE, que a continuació es transcriu:

“Coincidint amb el Dia Mundial per a la prevenció del suïcidi, el passat dissabte 10 de 
setembre, entitats com l’OMS i el Col·legi Oficial de Psicologia de les Illes Balears (COPIB) 
destaquen la necessitat de reforçar les accions de prevenció del suïcidi dirigides a joves i 
adolescents per a frenar l’augment de casos d’ideació suïcida en la població menor de 30 
anys detectada en els últims temps. Així mateix, els/les professionals de la Psicologia de 
les Illes demanden a l’Administració implementar sense demora totes les mesures previstes 
en el Pla autonòmic de prevenció del suïcidi per a fer front al desafiament que representa 
frenar i reduir les taxes de mort relacionades amb aquest greu problema de salut pública.

Espanya registra una mitjana diària d’11 morts per suïcidi i en 2020, últim any de 
referència de les estadístiques oficials de l’INE, 3.491 persones es varen treure la vida, 87 
d’elles en la nostra comunitat autònoma. La xifra suposa un increment del 7,4% de morts 
per suïcidi respecte a 2019 i no considera els casos relacionats amb intents frustrats i 
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ideació suïcida. A més, s’observa que aquestes xifres van en augment any rere any, 
amb 4.003 suïcidis consumats el 2021 i 4.097 el 2022. L’OMS calcula que per cada suïcidi 
que  es  consuma es  produeixen  20  intents,  mentre  que estudis  epidemiològics  recents 
assenyalen que entre el 5 i el 10% de la població espanyola podria veure’s afectada per la 
ideació suïcida al llarg de la vida. Això significa que en un any podrien produir-se entorn de 
80.000 intents de suïcidi al nostre país, i que entre dos i quatre milions de persones poden 
desenvolupar idees suïcides.

A les persones expertes els preocupa la morts per suïcidi amb independència de 
l’edat i el gènere i els preocupa especialment el major nombre de casos relacionats amb 
intents i ideacions suïcides en la població infantojuvenil.

A Balears, segons les dades d’activació i intervenció dels professionals de la psicologia 
d’emergències del Grup d’Intervenció Psicològica en Emergències i Catàstrofes (GIPEC 
IB), el 27,06% del total de 266 casos de suïcidi i temptatives de suïcidi registrats de gener 
de 2019 a juny de 2022 varen estar relacionats amb adolescents i  joves menors de 30 
anys.  De fet,  durant  el  primer semestre  de l’any en curs,  la  incidència  de la  conducta 
suïcida en les edats joves aconsegueix el 37,5% dels casos en els quals ha intervingut un/a 
psicòleg/oga d’emergències. En paral·lel, els ingressos per autolesions en menors s’han 
duplicat i sabem que aquest tipus de conductes estan manifestament relacionades amb el 
comportament suïcida.

Les  taxes  de  prevalença  a  les  Illes  són  similars  a  les  estadístiques  que  es 
reprodueixen en tot l’Estat. El suïcidi i els intents de suïcidi en adolescents s’han triplicat 
des de 2006, superant els 2.000 casos a l’any. En 2020, últim any de referència de les 
estadístiques oficials, el suïcidi va ser la segona causa de defunció en joves d’entre 15 i 19 
anys (300 casos), per darrere dels tumors. Així mateix, el nombre d’hospitalitzacions per 
autolesions s’han quadruplicat en les últimes dècades, passant de 1.270 l’any 2000, a 
4.048 en 2020.

L’escola  juga  un  paper  clau  en  la  prevenció  i  detecció  precoç  de  la  conducta 
suïcida. L’Institut per a la Convivència i l’Éxit Escolar (Convivèxit), té un protocol de riscos 
autolítics que tots els centres de les Illes Balears coneixen i des del qual es deriven els 
casos  a  Salut.  Tot  i  això,  s’ha  de continuar  sensibilitzant  a  l’alumnat  i especialment  a 
professionals  de l’entorn educatiu  és fonamental  per  a  ajudar-los a prevenir, detectar i 
intervenir quan sigui necessari; per a oferir-los estratègies d’acompanyament i perquè 
coneguin els recursos disponibles per a derivar.

El  suïcidi  és  multifactorial  i  multicausal,  i  en  els  casos  que  afecten  joves  i 
adolescents no és diferent. El desig de morir pot sorgir sense necessitat que existeixi un 
problema de salut mental de base contràriament al que es pot pensar. No obstant això, 
existeixen determinades situacions i trets de personalitat que suposen un major risc per a 
desenvolupar una conducta suïcida: la depressió, una baixa autoestima, l’autoexigència o 
el perfeccionisme extrem, dificultats per a relacionar-se socialment,

l’abús de substàncies com l’alcohol, els trastorns de la conducta alimentària, haver viscut 
conflictes familiars  greus,  actes violents com l’assetjament escolar  o qualsevol tipus de 
situació que comporti un rebuig social augmenten la vulnerabilitat”.

A tots aquests factors de risc detectats en la conducta suïcida (la depressió,  una 
baixa autoestima, l’autoexigència o el perfeccionisme extrem, dificultats per a relacionar-se 
socialment, l’abús de substàncies com l’alcohol, els trastorns de la conducta alimentària, 
haver viscut conflictes familiars greus, actes violents com l’assetjament  escolar,  entre 
d’altres), se suma la influència d’internet i de les xarxes socials en la conducta suïcida i 
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autolesiva  en  la  comunitat  educativa  i  dins  de l’alumnat.  Que  internet  és  una  font 
d’informació de la conducta suïcida especialment per a joves és una realitat.  Un estudi 
realitzat en l’era pre-covid entre 302 alumnes d’entre 11 i 20 anys en el marc del projecte 
ISNISS de la UNED va revelar, entre altres dades significatives, que el 61% dels alumnes 
que havien pensat a treure’s la vida i un 35% que no va voler contestar a aquesta pregunta 
(reflex d’una prevalença) havien cercat informació a internet sobre autolesió i suïcidi. El 
52% dels que havien pensat a treure’s la vida i  el 20% que no havia volgut contestar, 
havien compartit els seus pensaments de conducta autolesiva i/o suïcidi a través de les 
xarxes socials.

Com a dada positiva, el 37% de l’alumnat que havien pensat a treure’s la vida i el 
21% que no havia  volgut  contestar  directament  a  aquesta pregunta,  reconeixien haver 
cercat ajuda a internet. Per aquest motiu, és important formar en un ús responsable de les 
xarxes socials per a prevenir els riscs d’un mal ús, així com investigar i afavorir la utilització 
de les mateixes com a eina de prevenció en els entorns educatius.

La magnitud del problema exigeix que tots estiguem compromesos amb la situació i 
actuem davant  qualsevol  canvi  comportamental  que  indiqui  que  un  amic  o amiga,  un 
familiar  o  una  persona  pròxima  pot  estar  pensant  a  treure’s  la  vida.  Parlar de  suïcidi 
continua  sent  la  millor  manera  de  prevenir-ho,  en  contra  del  mite  de  que amagar  el 
fenòmen del  suïcidi  és  beneficiós.  Davant  qualsevol  senyal  d’alerta,  hem de preguntar 
directament a la persona què li ocorre, què pensa, què sent. Actuar, escoltar de manera 
empàtica sense prejudicis ni menyspreus, donar-li confiança i un espai per a verbalitzar i 
validar les seues emocions pot salvar-li la vida. El millor missatge que podem traslladar a 
les persones que estan pensant a llevar-se la vida és que "No estàs tot/a sol/a”.

PROPOSTA D’ACORD

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a donar visibilitat al fenomen de 
la conducta suïcida.

2.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a tenir un punt d’informació als 
Casals de Joves on aparegui la llista de recursos per a persones amb ideació suïcida.

3.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a treballar de forma conjunta 
amb la Conselleria d’Educació i Universitat (Convivèxit), per informar i formar als docents 
del municipi, així com realitzar xerrades i activitats informatives a les AFAs del municipi per 
tal de millorar la detecció precoç de possible risc o incipient ideació de conducta autolítica o 
suïcida.

4.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a afegir a la seua pàgina  web 
oficial la llista de recursos per a persones amb ideació suïcida.”

LLISTA DE RECURSOS

Institut per a la Convivència i l’Èxit Escolar (Convivèxit): 971 17 78 00, ext. 63032

Protocol de riscos autolítics (a l’àmbit educatiu)
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112 psicòleg/loga d’emergències 24 hores (GIPEC)

024 Línia d’atenció estatal a la conducta suïcida

Telèfon de l’Esperança de les Balears, 971 46 11 12

AFASIB Associació de referència a les Balears per als supervivents del suïcidi, 657 716 340

Ángeles de Azul y Verde, quan la persona afectada pertany a les forces de seguretat: 
info@angelesdeazulyverde.org

En situació d’emergència es pot acudir a les unitats d’atenció específiques dels hospitals de 
referència de les Illes.”

Sotmesa a votació la proposta que diu:

1.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a donar visibilitat al 
fenomen de la conducta suïcida.

 
2.-  L’Ajuntament  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  es  compromet  a  tenir  un  punt 
d’informació als casals de joves, on aparegui la llista de recursos per a persones 
amb ideació suïcida.

 
3.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a treballar de forma 
conjunta amb la Conselleria  d’Educació i  Universitat  (Convivèxit),  per informar i 
formar els docents del municipi, així com realitzar xerrades i activitats informatives 
a les AFA del municipi  per tal de millorar la detecció precoç de possible risc o 
incipient ideació de conducta autolítica o suïcida.

 
4.- L’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia es compromet a afegir al web oficial 
la llista de recursos per a persones amb ideació suïcida.

 
LLISTA DE RECURSOS

 
Institut per a la Convivència i l’Èxit Escolar (Convivèxit): 971 17 78 00, ext. 63032

Protocol de riscos autolítics (a l’àmbit educatiu)

112, psicòleg/loga d’emergències 24 hores (GIPEC) 

024, línia d’atenció estatal a la conducta suïcida

Telèfon de l’Esperança de les Balears, 971 46 11 12

AFASIB, Associació de referència a les Balears per als supervivents del suïcidi, 657 
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716 340

Ángeles de Azul y Verde, quan la persona afectada pertany a les forces de seguretat, 
info@angelesdeazulyverde.org

En  situació  d’emergència  es  pot  acudir  a  les  unitats  d’atenció  específiques  dels 
hospitals de referència de les Illes.

Es rebutja per 11 vots en contra (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 1 
d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut el Sr. Ribas Marí, del PSOE; la Sra. Serra, del PP; la 
Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=14

 

15. Moció presentada per escrit per VOX, en què sol·licita la posada en marxa 
d’una escola taller

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 11, en contra: 1, abstencions: 8, absents: 0

Vista la moció presentada per escrit per VOX, que a continuació es transcriu:

“Las Escuelas Taller son proyectos de carácter temporal  en los que el aprendizaje y la 

cualificación  se  alternan  con  un  trabajo  productivo  en  actividades  relacionadas  con  la 

recuperación  o  promoción  del  patrimonio  artístico,  histórico,  cultural  o  natural;  con  la 

rehabilitación de entornos urbanos o del medio ambiente; la recuperación o creación de 

infraestructuras públicas, así como con cualquier otra actividad de utilidad pública o social 

que permita la inserción a través de la profesionalización y adquisición de experiencia de 

los participantes, tiene por objeto mejorar la empleabilidad de las personas desempleadas 

mediante  la  cualificación  en  certificados  de  profesionalidad  y  la  ejecución  de  obras  o 

servicios de utilidad pública, que sirvan de experiencia práctica en el ámbito de la formación 

profesional  recibida.  La finalidad última es facilitar  la  inserción laboral  de las personas 

participantes  como  así  su  posterior  inserción  laboral  en  el  mercado  de  trabajo, 

fundamentada en la práctica real en la ocupación.

Estas formaciones están divididas o compuestas por dos fases. Una primera en la que le 

alumno va a recibir la formación y una segunda en la que se va a alternar la formación con 

las prácticas remuneradas.

Además, con la creación de la escuela taller, se solicita dar cobertura a la formación de 
personas con discapacidad concediéndoles una garantía a la inserción laboral. Para las 
personas  con  discapacidad  intelectual  o  del  desarrollo,  contar  con  las  habilidades  y 
conocimientos adecuados es fundamental para acceder al mercado laboral y dar así un 
importante paso en el incremento de su autonomía y la mejora de su calidad de vida.

Ante la dificultad que existe actualmente en encontrar y mantener un puesto de trabajo 

sobre todo en jóvenes, como así encontrar formación para personas con una discapacidad, 
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las  Escuelas  Taller  son  una  herramienta  muy  útil  que  debemos  desarrollar  como 

administración pública para este fin.

Las escuelas taller, podríamos decir por lo tanto que son de vital importancia en cuanto a 

darle una segunda oportunidad a todos aquellos jóvenes que habían decidido dejar sus 

estudios y que no encontraban empleo. Aquellos jóvenes que se encuentran perdidos, sin 

saber  que  rumbo  tomar  y  a  los  que  se  les  ofrece  la  posibilidad  de  ser  guiados  y 

supervisados en el camino hacia el acercamiento al mundo laboral. Lo que, a su misma vez, 

conlleva una mejora en la economía de la sociedad, disminuyendo el paro,o aumentando el 

nivel  de empleo en esos jóvenes que todavía no habían sido capaces de desempeñar 

ninguna labor.

Por todo ello, el Grupo Municipal de VOX Sant Josep de sa Talaia, presenta la siguiente

PROPUESTA DE ACUERDO

1.-Creación  de  una  escuela  taller  con  el  objetivo  de  ofrecer  una  salida 
profesional a jóvenes y discapacitados de nuestro municipio.

2.-Que englobe oficios de gremios como la pintura, albañilería, trabajos forestales, servicios 
administrativos  u  otras  disciplinas  que  tengan que  ver  con  la  recuperación  de nuestro 
patrimonio.

3.-Se impartan cursos de formación específica que ofrezcan a la persona que los recibe los 
conocimientos necesarios para desempeñar con éxito su trabajo.

4.- Instar a la agencia de desarrollo local, para que inste a la Conselleria de Educación a 
dotar  de  los  docentes  necesarios  para  los  distintos  talleres  y  certifique  los  espacios 
pertinentes para impartirlos.

5.-Se solicita al equipo de gobierno acuerde la constitución de una comisión de 
seguimiento en relación a la creación de dicha escuela taller.”

L’equip de govern proposa una transacció del primer punt, tal com a continuació es 
detalla:
 
“1.- Instar l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, en coordinació i col·laboració 
amb  el  SOIB  i  Consell  d’Eivissa,  i  considerant  les  limitacions  competencials  i 
pressupostàries de la  institució local,  la  creació d’una escola taller  amb l’objectiu 
d’oferir una sortida professional a joves i discapacitats del nostre municipi.”
 
Transacció que s’accepta pel Grup VOX.
 
Sotmesa a votació la proposta, amb la transacció proposada per l’equip de govern, 
per 11 vots a favor (9 del PP i 2 de VOX), 8 abstencions (7 del PSOE i 1 d’UNIDES 
PODEM) i 1 vot en contra d’ARA EIVISSA, és a dir, per majoria absoluta del nombre 
legal de membres de la corporació, s’ACORDA:      
 
1.- Instar l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia, en coordinació i col·laboració amb 
el  SOIB  i  Consell  d’Eivissa,  i  considerant  les  limitacions  competencials  i 
pressupostàries de la  institució local,  la  creació d’una escola taller  amb l’objectiu 
d’oferir una sortida professional a joves i discapacitats del municipi.
 
2.-  Que englobi  oficis  de gremis com la pintura,  paleta,  treballs  forestals,  serveis 
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administratius  o  altres  disciplines  que  tenguin  a  veure  amb  la  recuperació  del 
patrimoni.
 
3.- S’imparteixin cursos de formació específica que ofereixin a la persona que els rep 
els coneixements necessaris per exercir amb èxit la feina.
 
4.- Instar l’Agència de Desenvolupament Local perquè insti la Conselleria d’Educació 
a dotar els docents necessaris per als diferents tallers i certifiqui els espais pertinents 
per impartir-los.
 
5.-  Es  sol·licita  a  l’equip  de  govern  que  acordi  la  constitució  d’una  comissió  de 
seguiment en relació amb la creació d’aquesta escola taller.
 
En el debat hi han intervengut la Sra. Colomar, de VOX; la Sra. Castellar, del PP; la 
Sra. Ortiz, del PSOE; el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM. 

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=15

 

16.  Moció  presentada  per  escrit  per  ARA  EIVISSA  perquè  s’augmenti  la 
presència de la Policia Local que regula el trànsit en els centres educatius

Favorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 18, en contra: 2, abstencions: 0, absents: 0

Vista  la  moció  presentada  per  escrit  per  ARA  EIVISSA,  que  a  continuació  es 
transcriu:

“Les acumulacions d’automòbils de treballadors o de famílies, d’autobusos, de gent a peu i 
fins i tot algunes bicicletes i motos provoquen sovint situacions caòtiques en els centres 
educatius,  a  les hores d’entrada  i  sortida  de  l’alumnat.  El  nostre  municipi  no n’és una 
excepció;  ben  al  contrari,  la  dispersió  de  la  població  provoca  que  aquesta  acumulació 
encara sigui  més gran,  especialment  en alguns centres com l’IES Sant  Agustí.  Allí  es 
troben a les 8 del matí 6 grans autobusos amb dotzenes d’automòbils.

La regulació d’aquestes acumulacions per tal d’aconseguir donar fluïdesa al trànsit i fer més 
senzilla l’arribada o la sortida d’aquests centres és una funció que hauria de cobrir la nostra 
policia local de forma regular, evidentment sempre que no hi hagi intervencions més 
urgents que cobrir a aquella hora.

Fa uns anys, aquesta presència policial va disminuir fins a tornar-se inexistent en algun 
d’aquests punts conflictius, una situació que s’està repetint aquest inici del curs i de la  qual 
no en podem entendre la motivació.

Per tot això, proposam al ple l’adopció dels següents acords:

1. La Policia Local de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia ha d’augmentar la seua 
presència  regulant  el  trànsit  als  centres  públics  d’educació  primària  i  secundària  del 
municipi, especialment a les hores d’entrada.”  

L’alcalde  demana  que  s’afegeixi  a  la  proposta  “en  la  mesura  de  les  seues 
possibilitats” i es retiri el paràgraf “especialment a les hores d’entrada”, a la qual cosa 
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accedeix el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA.
 
Sotmesa la proposta modificada a votació, per 18 vots a favor (9 de PP, 7 del PSOE, 
1 d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM) i 2 vots en contra de VOX, és a dir, per 
majoria absoluta del nombre legal de membres de la corporació, s’ACORDA: 
 
1. La Policia Local de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia augmentarà, en la 
mesura de les seues possibilitats,  la  seua presència  per  regular  el  trànsit  en  els 
centres públics d’educació primària i secundària del municipi. 

En el debat hi han intervengut el Sr. Prats, d’ARA EIVISSA, l’alcalde, del PP; la Sra. 
Ribas Ribas, del PSOE; la Sra. Colomar, de VOX; i la Sra. Fernández, d’UNIDES 
PODEM.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=16

 

17.  Moció  presentada  per  escrit  per  UNIDES  PODEM,  en  relació  amb  les 
polítiques d’habitatge

Desfavorable Tipus de votació: ordinària
A favor: 9, en contra: 11, abstencions: 0, absents: 0

Vista  la  moció  presentada per  escrit  per  UNIDES PODEM, que a continuació  es 
transcriu:

“El titular del Diario de Ibiza después del último pleno ha sido:
El Ayuntamiento de Ibiza cierra la Oficina de Vivienda y Sant Josep suspende la licitación de 
la suya.  En esta última, se han atendido desde finales de 2019 a finales de 2022 unas 460 
personas/familias y se dejó listo para publicar la licitación del servicio y el equipo de gobierno 
del Partido Popular ha dicho en el último pleno que no seguirán adelante con el expediente de 
licitación ( a pesar de que está presupuestada la partida). Pensamos que es un grave error  
que se quite un servicio que daba atención a gente que no puede  pagar un abogado para 
tener asesoramiento en cuanto a los derechos y obligaciones en materia de contratos de 
alquiler.

En los últimos años hemos visto  como se ha incrementado las familias que atienden los 
servicios sociales de los ayuntamientos y la causa que más empobrece los hogares son los 
precios elevados de los alquileres, se atienden cada vez más familias trabajadoras que no 
son el perfil que debería ser atendido por los servicios sociales.

Esto genera una desazón en estas familias y una sobrecarga de trabajo a las trabajadoras 
sociales lo que produce un retraso en la asistencia inmediata o intervención más urgente en 
las familias que precisan ayudas.

Llama la atención, aunque no sorprende, que en la información difundida por el Govern el 
martes 5 de septiembre sobre el futuro Decreto que tiene por objetivo paliar la emergencia 
habitacional permitiendo aumentar la altura de edificaciones nuevas, dividir pisos hasta un 

mínimo de 60 m2 y de 90 m2 cuando se trate de viviendas unifamiliares y transformar locales 
comerciales en viviendas, no se hiciera la más mínima mención sobre las medidas a adoptar 
para evitar que todas esas nuevas viviendas acaben destinándose al alquiler turístico ilegal, 
que es el verdadero origen del problema. Los datos evidencian que el verdadero problema no 
es la falta de vivienda construida en las islas, pues hay 18.282 inmuebles sin inquilinos en las 
islas: en la isla de Eivissa, el 19,89% está sin habitar. El problema, por tanto, es el alquiler 
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turístico ilegal y los elevados precios del alquiler, que provoca que los residentes no tengan 
acceso a una vivienda digna.

PROPUESTA DE ACUERDO
Por  todo  lo  expuesto  anteriormente,  el  grupo  Municipal  de  Unidas  Podemos  propone  la 
adopción de los siguientes acuerdos:
1. El pleno de Sant Josep de sa Talaia insta al equipo de gobierno a mantener la oficina de  
vivienda y que se termine de tramitar la licitación.
2. El pleno de Sant Josep de sa Talaia insta al Consell de Eivissa a ampliar la plantilla de 
inspectores  para  sancionar  los  alquileres  turísticos  ilegales  en  colaboración  con  los 
Ayuntamientos de la isla.
3. El pleno de Sant Josep de sa Talaia insta al Govern Balear a que rectifique las medidas 
anunciadas como son la división de pisos, el cambio de uso de los locales comerciales y el  
incremento de la edificabilidad en altura.
4. El pleno de Sant Josep de sa Talaia insta al Govern Balear a aplicar la nueva Ley 12/2023 
de 24 de mayo por el derecho a la vivienda y declarar la isla de Ibiza en su totalidad como 
zona tensionada.”

Sotmesa a votació la proposta, que diu:
 
1.  El ple de Sant Josep de sa Talaia insta l’equip de govern a mantenir  l’Oficina 
d’Habitatge i que s’acabi de tramitar la licitació.
2. El Ple de Sant Josep de sa Talaia insta el Consell d’Eivissa a ampliar la plantilla 
d’inspectors  per  sancionar  els  lloguers  turístics  il·legals  en  col·laboració  amb els 
ajuntaments de l’illa.
3.  El  Ple  de  Sant  Josep  de  sa  Talaia  insta  el  Govern  balear  que  desisteixi  en 
l’aplicació de les mesures anunciades, com són la divisió de pisos, el canvi d’ús de 
locals comercials i l’increment de l’edificabilitat en altura.
 
4. El Ple de Sant Josep de sa Talaia insta el Govern balear a aplicar la nova Llei 
12/2023, de 24 de maig, pel dret a l’habitatge i declarar la illa d’Eivissa íntegrament 
com a zona tensionada.
 
Es rebutja per 11 vots en contra (9 del PP i 2 de VOX) i 9 vots a favor (7 del PSOE, 1 
d’ARA EIVISSA i 1 d’UNIDES PODEM).

En el debat hi han intervengut la Sra. Fernández, d’UNIDES PODE; el Sr. Torres, del 
PP; la Sra. Ribas Torres, del PSOE; la Sra. Colomar, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA 
EIVISSA.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=17

 

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

 

18. Expedient 10649/2023. Informe de compliment dels terminis de pagament 
establits a la Llei 15/2018, 2n trimestre de 2023

Favorable Tipus de votació: unanimitat/assentiment

L’alcalde  dona  compte al  Ple  de  l’informe tramès  al  Ministeri  d’Hisenda  sobre  el 
compliment dels terminis previstos a la Llei 15/2010, pel que fa al segon trimestre de 
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l’exercici  2023. Diu  que,  segons aquest  informe,  el  període mitjà  dels  pagaments 
realitzats en el trimestre (entre l’1/04/2023 i el 30/06/2023) ha estat de 42,50 dies, i el 
període mitjà de pagament global a proveïdors trimestral, de 18,66 dies. 

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=18

19. Coneixement al Ple dels decrets d’Alcaldia

L’alcalde  manifesta  que  han  estat  a  disposició  de  tots  els  regidors  els  decrets  i 
resolucions emesos per l’alcalde i  regidors delegats.  A més, es dona compte del 
següent decret:

Decret 2023-3295, de nomenament de la Sra. Eva Ruiz Zamora, amb DNI 77745042-
M,  com  a  personal  eventual  per  ocupar  el  lloc  de  treball  de  confiança  i/o 
d’assessorament especial de coordinadora de Turisme.

Decret 2023-3623, de nomenament de la Sra. Maria Ribas Tur, amb DNI 47253336-
C,  com  a  personal  eventual  per  ocupar  el  lloc  de  treball  de  confiança  i/o 
d’assessorament especial de coordinadora de Joventut.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=19

 

20. Moció de control presentada per escrit pel PSOE per conèixer les ajudes 
que hagi prestat l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia a les persones que 
conformen l’assentament il·legal a la zona de Can Raspalls

El PSOE presenta per escrit la moció de control que a continuació es transcriu:

“El passat  dia 11 de setembre vàrem poder llegir  als  mitjans de comunicació 
locals que l’alcalde del nostre municipi es va reunir amb els dirigents del sindicat 
UGT  per  tal  de  tractar  la  problemàtica  de  les  persones  que  malviuen  a 
l’assentament il·legal ubicat a la zona de Can Raspalls a Sant Jordi. 

A la mateixa notícia el  Sr.  Roig va expressar que l’Ajuntament és coneixedor 
d’aquesta problemàtica i que des dels Serveis Socials del consistori s’està fent un 
seguiment de les possibles necessitats que puguin tenir aquestes persones. 

És per  tot  això,  que des del  grup municipal  socialista  formulam les  següents 
preguntes de control: 

1-  Des de quina data s’està fent  el  seguiment des de l’Ajuntament per tal  de 
conèixer de les necessitats de les persones que allí viuen? 
2- Quines són les mesures preses per part de l’Ajuntament de Sant Josep fins al  
moment per tal de donar suport a aquestes persones? 
3-  Quants  de  casos  tenen  seguiment  per  part  del  Departament  de  Serveis 
socials? 
4-  Quines  són  les  actuacions  que  pensa  realitzar  el  consistori  en  un  futur 
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immediat per donar solució a aquesta problemàtica?”

En el debat hi ha intervengut el Sr. Marí, del PSOE i l’alcalde, del PP.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=20

 

21. Moció de control presentada per escrit per UNIDES PODEM en relació amb 
la problemàtica de Cala d’Hort

UNIDES  PODEM  presenta  per  escrit  la  moció  de  control  que  a  continuació  es 
transcriu:

“Todos sabemos de las dificultades de convivencia a los que se enfrentan a diario los 
vecinos de Cala d´Hort por la afluencia de personas en el enclave de Sa Pedreda, Sa 
Torre des SAvinar,  S’Era den Mataret  hasta llegar  a la playa de Cala d´Hort.  La 
creciente afluencia por la popularidad del lugar ha provocado que las personas se 
dispersen por todo el territorio y se adentren en zonas protegidas sin ningún control. 
Hemos sido testigos como dice el articulo publicado el 18 de septiembre en el Diario 
de Ibiza de la proliferación de vendedores ambulantes en especial de mojitos que 
instalan a cada atardecer su puesto de venta sin ninguna clase de control sanitaria ni 
licencia alguna.

También somos conscientes  de la  fragilidad de ese entorno maravilloso y de los 
peligros que se ocultan para visitantes pensando en la orografía abrupta del  sitio 
especialmente  mezclándolo  con  la  ingesta  de  bebidas  alcohólicas  vendidas 
ilegalmente.

En  el  mandato  del  2019  al  2023  el  equipo  de  gobierno  conformado  por  el  GM 
Socialista y el GM de Unidas Podemos, por recomendación del Consell de Eivissa y 
del  Ibanat  de  hacer  una  actuación  en  esa  Zona  por  los  peligros  de  incendio  y 
destrucción  de  la  vegetación,  dejo  preparado  un  proyecto  para  la  protección  y 
regulación de la  costa de Cala  d´Hort  que se encuentra en el  expediente con el 
numero 10741/2022.

Ese proyecto engloba una serie de senderos acordonados con el  fin de proteger 
tanto el territorio de visitantes incívicos y también a los visitantes de caídas fortuitas 
en una línea costera conocida por sus múltiples accidentes.

También engloba una serie de miradores para que tanto residentes como visitantes 
puedan disfrutar de las maravillosas vistas en un ambiente seguro y en el que se 
pone en valor los tesoros naturales que alberga ese espacio protegido.

Asimismo, el proyecto cuenta con la construcción de una escalera de madera que 
conduce a los viandantes a través del torrente hacia la playa para evitar que tengan 
que utilizar la calzada de la carretera que carece de vial  para peatones como de 
iluminación ya que el torrente que ahora es utilizado como aparcamiento debe ser 
desalojado de los vehículos y cerrado al tráfico rodado según exige el plan de gestión 
Natura 2000 Costa Oeste de Ibiza.

El  entonces  equipo  de  gobierno  presentó  este  proyecto  juntamente  con  otros  a 

C
o
d
i 
V

a
lid

a
c
ió

: 
5
A

A
D

J
H

W
P

L
J
E

N
7
2
W

K
4
L
Y

6
K

Q
Y

W
T

 
V

e
ri
fi
c
a
c
ió

: 
h
tt
p
s
:/
/s

a
n
tj
o
s
e
p
.s

e
d
e
le

c
tr

o
n
ic

a
.e

s
/ 

D
o
c
u
m

e
n
t 
s
ig

n
a
t 
e
le

c
tr

ò
n
ic

a
m

e
n
t 
d
e
s
 d

e
 l
a
 p

la
ta

fo
rm

a
 e

s
P

u
b
lic

o
 G

e
s
ti
o
n
a
 |
 P

à
g
in

a
 3

3
 d

e
 3

5
 

L
L
IB

R
E
 A

C
T
E
S
 D

E
L
 P

L
E

N
ú
m

e
ro

: 
2
0
2
3
-0

0
1
3
  
 D

a
ta

: 
2
9
/1

1
/2

0
2
3



proyectos financiados por los Fondos de Next  Generation inanciado por la  Unión 
Europea  habiendo  sido  aprobado  y  el  importe  de  dicha  financiación  abonado  al 
Ayuntamiento. En el pleno del mes de agosto el alcalde a la pregunta formulada por 
la  portavoz  del  GM  de  Unidas  Podemos  de  en  qué  estado  se  encuentra  el 
expediente,  el  Alcalde ha contestado que no muy bien ya que no cuenta con los 
permisos pertinentes sin embargo el 31 de agosto de 2023 ha entrado un registro 
procedente de la Dirección General de Costas y Litoral en la que otorga permiso a 
todo el proyecto.

Por esa razón el GM de Unidas Podemos presenta las siguientes preguntas

1.  ¿Después  de  otorgarse  el  permiso  a  la  totalidad  del  proyecto  de  senderos, 
miradores y acceso mediante escalera a la playa de Cala d´Hort tiene el equipo de 
gobierno pensado en retomar la ejecución del proyecto?
2. ¿Tiene el equipo de gobierno pensado mantener la construcción de la escalera 
para proteger a los viandantes?
3. ¿Para cuándo se prevé la licitación?
4. ¿Como piensan hacer frente y parar la venta ambulante en ese entorno?”

En el debat hi han intervengut la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM; i el Sr.alcalde, 
del PP.

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=21

 

C) PRECS I PREGUNTES 

 

22. Precs i preguntes

En primer lloc es dona contestació a les preguntes pendents de contestar del Ple 
anterior.

Els següents regidors varen formular preguntes i precs de forma verbal:

La Sra. Ribas Torres, el Sr. Roselló, la Sra. Ortiz, el Sr. Guasch, el Sr. Ribas Marí i la  
Sra. Marí, del PSOE; la Sra. Colomar i la Sra. Ripoll, de VOX; el Sr. Prats, d’ARA 
EIVISSA; i la Sra. Fernández, d’UNIDES PODEM. 

Les  deliberacions  i  intervencions  produïdes  en  aquest  punt  es  poden  consultar  a  l’enllaç  següent: 
http://149.202.169.58/?pleno=20230928&punto=22

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió, de la qual estenc aquesta acta, 
com a secretària en don fe i firm juntament amb l’alcalde. 
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Aquesta acta queda complementada amb la gravació efectuada en el mateix moment, que 
queda  incorporada  a  aquest  document,  en  la  qual  figuren  totes  les  deliberacions  i 
intervencions produïdes a la mateixa sessió.

El fitxer resultant de l’enregistrament de la sessió realitzada es conserva de manera que 
garanteix la integritat i autenticitat del fitxer electrònic corresponent, firmat per la secretària 
general i l’alcalde de l’Ajuntament de Sant Josep de sa Talaia.

DILIGÈNCIA.-  per fer constar que aquesta acta es va aprovar pel Ple d’aquest Ajuntament 
en la sessió ordinària feta  el 28 de novembre 2023.  

 

DOCUMENT FIRMAT ELECTRÒNICAMENT 
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